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Аннотация: В статье рассматривается актуальная и малоизученная форма фиктивного в праве – 

фиктивные правоотношения. Отмечается, что фиктивные правоотношения находят свое отражение в 

различных отраслях права, однако за наиболее опасные их проявления установлена уголовная 

ответственность, закрепленная в ст. 197, 3222 и 3223 Уголовного кодекса Российской Федерации. 

Исследование указанных составов преступлений показало, что они содержат некоторые юридико-

технические дефекты, негативным образом влияющие на качество применения уголовного 

законодательства. Делается вывод о необходимости закрепления тождественной формулировки 

фиктивного банкротства в уголовном и административном законодательстве, приведения в 

унифицированный вид ст. 3222 и 3223 УК РФ и дополнения примечания к ст. 3222 УК РФ понятием 

фиктивной регистрации граждан РФ, иностранных граждан и лиц без гражданства. 

Annotation: The article deals with an actual and little-studied form of fictitious in law – fictitious legal relations. 

It is noted that fictitious legal relations are reflected in various branches of law, however, criminal liability is 

established for the most dangerous manifestations of them, enshrined in articles 197, 3222 and 3223 of the 

Criminal Code of the Russian Federation. The study of these crimes has shown that they contain some legal and 

technical defects that negatively affect the quality of the application of criminal legislation. It is concluded that it 

is necessary to consolidate the identical wording of fictitious bankruptcy in criminal and administrative 

legislation, to bring articles 3222 and 3223 of the Criminal Code of the Russian Federation into a unified form 

and supplement the note to article 3222 of the Criminal Code with the concept of fictitious registration of citizens 

of the Russian Federation, foreign citizens and stateless persons. 
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